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 2הפרטת לימודי רפואה סימוכין: 

 
 לכבוד

    משה בר סימן טובמר 
    הבריאות מנכ"ל משרד

    
 הפרטת לימודי הרפואה בישראל מניעתהנדון: 

 
לשר הבריאות הקודם, מר ניצן הורוביץ, ולא  2021בהמשך למכתב שנשלח באפריל אני פונה אליך 

 פקולטה פרטיתשבכוונתה להקים על כך בעקבות הודעת אוניברסיטת רייכמן נענה. המכתב נשלח 

התוכנית נמצאת מבירור שערכנו ולמיטב הבנתנו,  לאחר שהצליחה לגייס תרומה לשם כך. ,לרפואה

שבספטמבר נחתם הסכם שיתוף פעולה בין רייכמן לבתי החולים שיבא בשלבים מתקדמים לאחר 

. על פי פרסומים בתקשורת, השדות הקליניים של הפקולטה יהיו בבתי החולים ורבין )בילינסון(

  הללו, וסגל המרצים בפקולטה יגיע מקרב רופאי בתי החולים. 

בתוכה, אנו ברופאים לזכויות אדם כארגון הפועל לחיזוק מערכת הבריאות הציבורית והשוויון 

אמנם יש חשיבות מכרעת להגדלת מספר הסטודנטים  ואין לאפשרו. יהיה הרסני שצעד כזה יםסבור

 הנושא כבר נבחן על ידיוהסטודנטיות לרפואה הלומדים בישראל, אך קיימות לו חלופות אחרות. 

 ועדת) 2019בעניין בשנת  המלצות השהגישהוועדה להסדרת השדות הקליניים בלימודי הרפואה, 

. 2021-מ במשרד הבריאות שוב במסמך של מנהל תכנון אסטרטגי וכלכלי הועלה(, וכן מרום-הלפרן

, ובוודאי לרפואה כפתרון הולםנוספת בשני המסמכים לא הועלתה האפשרות של פתיחת פקולטה 

 שלא פקולטה פרטית.

 ולא להגדילם –יש להסיר את החסמים המעמדיים בפני לימודי רפואה בישראל 

כלכלי גבוה. נתונים -ללימודי רפואה שייכים למעמד חברתי והמועמדות כבר כיום רוב המועמדים

על כך פורסמו לאחרונה בדו"ח של משרד הבריאות עצמו, "אי שוויון בבריאות והתמודדות עמו 

מקרב הסטודנטים שהתקבלו ללימודים השתייכו  66%, 2021נת שעל פי הנתונים ל". 2021

תוביל להרחבה  רק תחריף את המצב, הפרטה של לימודי הרפואהלדו"ח(.  69)עמ'  8-10לעשירונים 

 במערכת הבריאות הציבורית. הפוגעותנוספת של הפערים ותתרום להתחזקות מגמות ההפרטה 

יש חשיבות מכרעת לכך שיהיה ייצוג לכלל שכבות וקבוצות האוכלוסייה בקרב צוותי הרפואה, 

קשה לחנך לרפואה יתרה מזאת, במיוחד על מנת להבטיח רפואה ציבורית חזקה ושוויונית. 

 . פרטי הפתוח רק בפני מי שידם משגתכשליחות חברתית ומוסרית כאשר המחנך הוא מוסד 

 אב לאומימש –ם השדות הקליניי

כידוע, לא ניתן להגדיל את מספר הסטודנטים לרפואה בישראל ללא היצע מתאים של שדות 

המתנהל כיום עדיין בתנאי שוק  במחסור קליניים להכשרתם. השדות הקליניים הם משאב לאומי



  

ג 68ת והמל"ג )וזאת למרות המלצות דו"ח מבקר המדינה ללא רגולציה של משרד הבריאוו חופשי

להתחרות עם בעל משאבים עדיפים אין לאפשר למוסד פרטי להסדיר את התחום(.  2018-מ

כיוון שתחרות כזאת תפגע בסטודנטים הלומדים  המוסדות הציבוריים על השדות הקליניים,

על פי היכולת הכלכלית של מוסד  לא ייתכן שהנגישות למשאב לאומי תיקבע במוסדות הציבוריים.

  הלימודים ושל הלומדים בו.

 רק לפקולטה בשכ"ל ציבורי ותוך אסדרתו –הגישה למשאב הלאומי 

סבורים שהצורך בהגדלת מספר הסטודנטים לרפואה בישראל חמור  שבמשרד הבריאותככל 

כך ששכר הרי שיש לעמוד על מספיק על מנת להצדיק פתיחת פקולטה לרפואה במוסד פרטי, 

הלימוד בפקולטה יהיה זהה לשכר הלימוד במוסדות הציבוריים, כתנאי לאישור פתיחת 

אין להסתפק באמירה של  .)בין אם בסבסוד ציבורי או במימון של אוניברסיטת רייכמן( הפקולטה

סטודנטים העתידיים, אלא לוודא חלק מהראשי אוניברסיטת רייכמן כי ייתכן שיוצעו מלגות ל

 רק למי שידם משגת. תוגבל לא סטודנטיםכלל השהגישה ל

כמו כן, אין לאפשר את פתיחת הפקולטה כל עוד תחום השדות הקליניים מתנהל במתכונת של 

)ואף "שוק פרוע" כפי שמצוין בדו"ח מבקר המדינה(. כפי שמשרד הבריאות פירסם לפני  שוק חופשי

משמשים סטודנטים ישראלים זמן קצר חוזר מנכ"ל המסדיר את תחום השדות הקליניים ה

, כך בוודאי שאין לאפשר לגורם פרטי בישראל גישה למשאב הלאומי (13/2022)מס'  הלומדים בחו"ל

 הזה ללא אסדרה.  

 קיימים פתרונות עדיפים למחסור בכ"א רפואי

 ,רפואי וח אדםקיימים פתרונות אחרים ושוויוניים יותר למחסור בכ לסיום, נבקש להדגיש כי

יישום מלא , בראש ובראשונה העולים בקנה אחד עם חיזוק הרפואה הציבורית וצמצום הפערים.

תוכנית  . נוסף על כך,להסדרת השדות הקליניים בלימודי הרפואה מרום-של המלצות ועדת הלפרן

תורם לחיזוק הפריפריה היא דוגמה מצוינת לפתרון ש להכשרת מנהיגות רפואית בפריפריה אילנות

קבלת מענק ללימודי רפואה למי שיתמחו בבתי  תאפשר, שתוכנית אופקים; כך גם השוויון ולהגברת

מציאת פתרון למספר הרב של  ןה להגדלת כוח האדם הרפואי תות נוספיואפשרוחולים בפריפריה. 

לנצל את כוח האדם  בכדי ,מתן הכשרה נוספתעל ידי , בוגרי בתי ספר לרפואה בחו"ל ללא רישיון

; וכן פתיחת לימודי רפואה המבוססים בעיקר על הרפואה בקהילה, כדרך יותר טובההקיים בצורה 

 להגדיל את מספר השדות הקליניים ולחזק את רפואת הקהילה.

 

ניצול המשאב , ולא לאפשר את הביע עמדה ברורה נגד הפרטת לימודי הרפואהלך ל איםאנו קור

 ככללכל הפחות,  מוסד לימוד פרטי. על ידישל השדות הקליניים לטובת גריפת רווחים  הלאומי

בפתיחת פקולטה פרטית, הרי ששכר הלימוד בה צריך של ממש שמשרד הבריאות סבור שיש הכרח 

להיות זהה לשכר הלימוד במוסדות הציבוריים, ויש לאסדר את הנגישות של פקולטה כזאת לשדות 

 הקליניים.

 מראש,בתודה 
 , עו"דנילי אלכסנדרוביץ

 רכזת סינגור לשוויון במערכת הבריאות
 רופאים לזכויות אדם



  

 : העתקים

 הבריאות  שר, אריה דרעימר 

 , שר החינוך וההשכלה הגבוהה ויו"ר המל"גיואב קישמר 

 פרופ' יוסי מקורי, יו"ר הוות"ת

 פרופ' יצחק קרייס, מנכ"ל המרכז הרפואי שיבא

 מנכ"ל המרכז הרפואי רבין ,וירטהייםד"ר איתן 

 סגן מנהל מרכז רפואי רבין ומנהל קמפוס בילינסוןד"ר ערן רוטמן, 

 

 
 
 


